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Ons standpunt is bepalend voor waar we staan in het leven. We kiezen ervoor en we 

verdedigen het. Van daaruit bekijken we de wereld en bepalen we onze visie. Ieder mens 
heeft daarin zo zijn eigen verhaal. Zijn teleurstellingen, zoals verdriet over verwachtingen 

ooit die niet uitgekomen zijn, maar ook al zijn vreugdes en plezierige momenten. 
Toevallige ontmoetingen kunnen ook een belangrijke rol spelen in je leven. Ze kunnen je 
leven een totaal andere wending geven. De belangrijkste ommezwaaien in je leven zijn 

ook vaak ontstaan door toevallige niet geplande ontmoetingen of andere zaken. 
Dit allemaal geldt voor gewone mensen, maar ook voor fotografen. Tenminste als ik naar 

mezelf kijk, herken ik dat nogal. Met mijn foto’s heb ik altijd een verhaal willen vertellen en 
niet de waarheid willen verkondigen. Het is mijn visie, mijn verhaal en verhalen hoeven 
niet altijd waar te zijn, maar ze moeten wel kloppen. In tegenstelling tot de verhalende 

documentaire fotografie, werd er van mij in het begin van mijn loopbaan bij de krant altijd 
verwacht dat mijn fotografie een verlengstuk van objectieve waarheidsgetrouwe 

verslaggeving moest zijn. Je was in dienst van het bedrijf en je had je naar hun normen te 
schikken. 
Het zal in de begin jaren 70 geweest zijn dat ik foto’s moest maken van de installatie van 

een nieuwe rechter op de rechtbank in Assen. Het fotograferen binnen de muren van de 
rechtbank is normaliter strikt verboden, maar tijdens de installatie van een rechter werd er 

wel eens een oogje dichtgeknepen. Je kunt je echter geen saaier onderwerp voorstellen 
dan de beëdiging van een rechter. Later toen iedereen hem kwam feliciteren en er zich 
een lange rij vormde van iedereen die netjes op zijn of haar beurt wachtte, viel er 

misschien nog wel wat van te maken, dacht ik. Achteraan in de rij stond een vrouw met 
een kind in haar armen. Het kind, ongeveer een jaar of drie, keek over haar schouders 

naar mij en begon te lachen. Ik maakte daar foto’s van en zorgde dat ik de rij en de rechter 
op de achtergrond in beeld had. De uiteindelijke foto werd afgekeurd, want het sloot niet 
aan op het verhaal van de verslaggever en het had, zo werd verteld, totaal niets met het 

nieuws en het onderwerp te maken. Het kind was in close-up en scherp in beeld en de 
rechter stond onscherp in de achtergrond. Rechter was echter hoofdonderwerp en had 

dus niet onscherp afgebeeld mogen worden. 
Later ontstond er geleidelijk aan een verandering in de fotojournalistiek. Het kreeg een 
meer en meer vertellend karakter. De noordelijke bladen gingen mee in die trend. Je zag 

ook dat de fotografen bij de Winschoter Courant veel meer ruimte kregen voor die andere 
fotografie.  

Het zal wel met het Oost Groninger rebelse karakter te maken hebben gehad. Het was de 
tijd van Fré Meis. 
 

Je standpunt verdedigen en proberen een visie te laten zien. Tussen die twee wringende 
uitersten sta je je werk te doen. Het beroep heeft een sterk competitief karakter. Je 

aardigste collega’s kunnen ineens even je ergste vijanden worden, wanneer het over 
standpunten en territorium gaat. Het volgende speelde zich af in de stad Groningen in 
1998. PvdA aanvoerder en kamerlid Jaques Wallage werd burgemeester van Groningen 

en zou ’s middags om 2 uur geïnstalleerd worden. Uit ervaring weet ik dat dergelijke 
installaties altijd vooraf gaan met een hoop blablabla. Er valt dan ook nog niets te 

fotograferen. Ik reed relaxed van Assen naar Groningen en kwam een paar minuten voor 
twee aan. Het was nog niet begonnen en alle fotografen zag ik in gesprek met de 
gemeente voorlichting. Ik heb altijd een wantrouwen naar voorlichters gehad. Zij willen 

bepalen wat gepubliceerd gaat worden en staan daardoor je vrijheid nog wel eens in de 
weg. Mijn ervaringen met de NAM voorlichting en hoe ik zag hoe zij ooit politicus en 

sociaal geograaf Meent van der Sluis totaal onderuit geschoffeld hadden omdat hij 
beweerde dat de ontstane aardbevingen in Groningen door gaswinning ontstonden, gaven 



mijn opvattingen over voorlichters de definitieve doorslag. Ik ging nog even plassen en 
toen ik binnenkwam was de plechtigheid al begonnen. Ik zag alle fotografen en TV 
mensen achterin de zaal op een kluitje opgepropt, en ik kon daar niet meer bij. Vooraan 

was plek genoeg en daar zat collega fotograaf Ton Broekhuis. Ton zat daar overigens 
voor de gemeente en niet voor de media. Ik ging daar zitten, groette Ton en toen 

uiteindelijk de ambtsketen bij Wallage omgehangen werd, stapte ik naar voren en begon te 
fotograferen. Ik werkte met een groothoek en het ging allemaal lekker en soepel. Ik hoorde 
achter me ineens een hoop gestommel en woedende uitroepen van gloeiende 

godverrrrr… Het bleek dat er met de voorlichting afgesproken was, dat fotografen en TV 
mensen op dezelfde plek zouden gaan staan. De TV had vaak last van dringende 

trekkende, duwende en vechtende fotografen en konden hun werk daardoor niet doen. 
Collega’s, anders heel aardig en vriendelijk, vervloekten mij op dat moment. Op de krant 
teruggekomen kwam hoofdredacteur Jan Bonjer mij nog lachend tegemoet en hij moest 

het verhaal nog een keer van mij horen. 
Een paar dagen later tijdens een klus in de provincie, ontmoette ik een collega en die zei 

lachend, ‘Wat hoorde ik, heb jij een foto gemaakt die die snelle jongens niet hebben?’ Hij 
stikte van het lachen. Ik stond namelijk niet bekend als een snelle jongen en hij genoot 
zichtbaar van het verhaal. Dat mijn stijl van werken uiteindelijk is ontstaan door mijn 

fysieke beperkingen, hoefde trouwens ook niemand te weten. 
 

Nogmaals standpunt; 
Er hangt hier een foto die ik enkele weken geleden tijdens het boekenbal in de Nieuwe 
Kolk gemaakt heb. Theaterkunstenares Betsy Torenbos geeft een performance 

geïnspireerd op een paar schilderijen van Guus Slauerhoff en wordt daarbij improviserend 
begeleid door violiste Marijke Mulder. Naar aanleiding van de afbeelding op het schilderij 

van Guus, ontblootte Betsy op een gegeven moment haar bovenlichaam. Ik stond voor die 
foto op dat moment precies goed, maar eigenlijk stond ik daar al eerder voor die man op 
de achtergrond. Helemaal verdiept in zijn boek en hij was zich totaal niet bewust van wat 

zich vlak bij hem en voor hem afspeelde. Die combinatie vond ik eigenlijk hilarisch. 
Iedereen zit zo in zijn eigen verhaal. Mijn generatie noemde dat in vroeger jaren, ‘Die gast 

zit op een ander level te blowen’. 
Betsy heeft overigens een behoorlijke status in de theaterwereld. Ik heb een diep respect 
voor haar artisticiteit en lef en dat drukt ze hier ook uit en dat was mede de reden dat ik die 

foto voor deze expositie wilde gebruiken. 
Wat u hier ziet is een kleine bloemlezing van wat ik de afgelopen jaren gemaakt heb. Een 

aantal foto’s zijn al eerder geëxposeerd, maar ik realiseer me dat er nog heel veel mensen 
zijn die mijn werk niet kennen. Wilt u iets weten of vragen over bepaalde foto’s, ik ben er 
nu en u kunt me rustig aanschieten. 

 
Tot slot wil ik graag collega Harry Cock en Peter van der Weij danken. Harry heeft me 

geweldig geholpen door een aantal foto’s voor me te printen en Peter heeft de poster 
ontworpen en ook nog meegeholpen met het inrichten van de expositie. Dit geldt uiteraard 
ook voor Adrie en Gert van Smahk. Zij waren verantwoordelijk voor het praktische 

gedeelte en een aantal nuttige adviezen. 
 

Lieve mensen, dit waren mijn woorden. Peter heet nu ineens Melvin Bonnet en hij gaat 
weer een lied voor ons zingen. Zijn louterende songteksten zijn prachtig. Ze doen ons 
realiseren, dat het leven een ernstige zaak is. Je kunt zomaar in zeven sloten tegelijk 

lopen.  
De beurt is nu aan hem en daarna verklaar ik de expositie voor geopend. 
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